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• Rendezési terv, 2010-ig 

Ma: közgyűlés! A névadó: az újjáépítő 

A névadóját ünneplő Tisza Lajos Könnyűipari Szakközépiskola diákjai divatbemutatót is rendeztek. 
(Fotó: Nagy László) 

Ma Szeged jövöjét 
hosszú távon meghatá-
rozó döntést hozhat a 
k ö z g y ű l é s : a 2010- ig 
szóló általános rendezé-
si terv programjáról tár-
gyalnak. A tervezett na-
pirend fó pontjai között 
szerepel még a szegedi 
iskolák ügye, az 1996-
os zárszámadás , vala-
mint Algyó önállósulása 
is. 

A régi, s jelenleg is érvé-
nyes általános rendezési terv 
(ÁRT) még 1980-ból való, s 
a benne foglaltakat túlhalad-
ta az idő. A városi önkor-
mányzat ezért úgy döntött, 
hogy olyan új rendezési ter-
vet készít, amely összefog-
lalja és elemzi Szeged adott-
ságait, valamint a fejlődés 
lehetőségeit és feltételeit. Az 
új ÁRT program 1996 szep-
temberében készült el, s szé-
les körű vita (szakmai kon-
zultációk és lakossági fóru-
mok) után ma kerül a szege-
di képviselők elé. 

A tervben megfogalma-
zott feladatok között kiemelt 
helyen szerepel a tranzit út-
vonalak fejlesztése. Az M5-
ös út továbbépítését gyorsí-
tani kell, s nagyobb szerepet 
szánnak a repülőtérnek, va-
lamint vasútnak is. Az ÁRT 
kitér a felsőfokú oktatás mű-
szaki feltételeinek javítására 
is: az intézmények összehan-
golt működése érdekében 
létre kell hozni a szegedi 
„latin negyedet." 

A terv szerint pótolni kell 
a gyűrűs-sugaras városszer-

kezet hiányzó elemeit: csak 
ily módon gyorsulhat a for-
galom, s növekedhet a város 
befogadóképessége. A tö-
megközlekedés fejlesztésére, 
parkolóházak épftésére mu-
tatkozó igény növekedése 
várható. Az útépítés, csator-
názás ugyancsak a sürgősen 
megoldandó feladatok közé 
tartozik. 

Az ÁRT-program kitér 
még a munkahe ly te remtő 
beavatkozások, s a városi 
környezet javításának lehe-
tőségeire, ezen felül elemzi 
az idegenforgalom várható 
fej lődésének következmé-
nyeit is. 

A mai közgyűlés napi-
rendjén szerepel a szegedi 
iskolák ügye is. Az előter-
jesztés a város oktatási-ne-
velési intézményeitől kért 
programvázlatok alapján ké-
szült. Az érintettek, valamint 
a területért felelős szakem-
berek j avas la ta i a lap ján 
összeáll í tott anyagról tár-
gyalnak a képviselők. 

Ugyancsak napirendi pont 
az 1996-os zárszámadás ér-
tékelése is. Szeged tavalyi 
költségvetésének fontos ré-
sze az a p é n z m a r a d v á n y 
(mintegy 450 millió forint), 
amely a városi fönntartású 
intézmények többletbevéte-
leiből származik, s amelyet 
visszajuttatnak az intézmé-
nyeknek. 

Algyő önállóvá válásáról 
a köztársasági elnök dönt. 
Az elszakadás előkészítését 
ugyancsak megvitatja a sze-
gedi közgyűlés. 

Ny. P. 

Nagyszabású ünnep-
ségen vette fel tegnap 
új nevét a Tisza Lajos 
K ö n n y ű i p a r i S z a k k ö -
zépiskola. A teljes diák-
ság elótt az Ifjúsági ház 
nagytermében megtar-
tott ünnepi rendezvé-
nyen dr. Szalay István 
polgármester mondott 
b e s z é d e t T i s za La jos 
szegedi működéséről. 

A szegedi t ex t i l ipar i 
szakközépiskola nevelőtes-
tülete tavaly határozta el, 
hogy nevet választ a koráb-
ban két intézmény összevo-
násából létrejött iskolának. 
Több változat közül a köz-
gyűlés a nagy árvíz utáni 
Szeged újjáépítését irányító 
kormánybiztos, Tisza Lajos 
nevét talál ta l egmegfe le -
lőbbnek. A tegnap megtar-

Balogh: 
Tamáskodtak a képvi-

selők, végül a többség 
mégis megszavazta, hogy 
az önkormányzat adjon 
20 millió forintot - szoft-
verfejlesztésre. Ez az ápri-
lisi közgyűlésen született 
„kérdője l" , hiszen a kép-
viselők zöme nem értette, 
miről döntöttek és miért 
alakult ki ködfátyol az 
ecxellences ügy körül. 
Ezért kértük az érintette-
ket, fejtsék ki álláspontju-
kat. 

Az Excellence Rt. ötlete, 
hogy kifejleszti a helyi önkor-
mányzati információs, szakér-
tői és döntéstámogató integ-
rált rendszert. Ez tartalmazza 
a helyi önkormányzati intéz-
ményi közszolgáltatások teljes 
körű rendszerét; a vállalkozási 
és befektetési információk 
gyűjtését, rendszerezését és 
elemzését; a közigazgatási te-
vékenység és eljárásainak 
rendszerét, a modern közigaz-
gatási koncepció informatikai 
megalapozását. E cél érdeké-
ben a Szegedről Budapestre 
származott cég három önkor-

• DM-információ 
A hagyományokhoz hí-

ven ebben az esztendőben is 
megrendezik - immár ne-
gyed ik a l k a l o m m a l - a 
Csongrád megyei szakmai 
napokat április 24-e és 26-a 
között a Budai Edzőtábor és 
Sportcentrumban. A ren-
dezvényt április 24-én dél-
után 14 órakor Lehmann 

tott névadó ünnepségre az 
ugyancsak Tisza Lajos mű-
ködése alatt felépült szegedi 
városháza közgyűlési ter-
méből átszállították az őt 
ábrázoló festményt, amely 
előtt dr. Szalay István pol-
gármester idézte fel a politi-
kus 1879-1896 közötti sze-
gedi működését . Az 1879 
tavaszán bekövetkezett ár-
víz után Tisza Kálmán mi-
niszterelnök saját öccsét , 
Tisza Lajost bízta meg a vá-
ros újjáépítésének irányítá-
sával. Ez egyben azt is je-
lentette, hogy a megbízatás 
idejére a kormány felfüg-
gesztette Szeged város hely-
hatóságát s a város ügyei-
ben teljhatalommal ruházta 
fel Tisza Lajos kormánybiz-
tost. Az árvíz utáni Szege-
den 6800 házból mindössze 
262 maradt lakható, így lé-

mányzattal, azaz Szeged, Mis-
kolc és Budapest XXII. kerü-
lete közgyűlésével kutatási-
fejlesztési együttműködést 
köt, majd tőlük 20-20 millió 
forintot kér, amihez hozzáte-
szi a maga (immaterális ja-
vaknak nevezett) 20 millióját 
és az Országos Műszaki Fej-
lesztési Bizottsághoz benyúj-
tott pályázattól további 20 
millió forintot remélve hozzá-
kezd a „megvalósításhoz". 
Három önkormányzat, azaz 
két különböző adottságú régi-
óközpont és a főváros egyik 
kerülete együttműködésének 
óriási a PR-értéke! - hangsú-
lyozta dr. Kunos József, az 
Excellence Rt. elnök-vezér-
igazgatója és Várnagy Tamás 
rendszerfejlesztő. Szerintük 
mindenki jól jár. 

Az önkormányzatok azért, 
mert a valós ár töredékéért 
kapják meg a teljes rendszert, 
ennek a helyi viszonyokra va-
ló adaptációját és a használat-
hoz szükséges oktatást, Sze-
ged részesülne a projekt hasz-
nosításának hasznából is, az 
OMFB-től kapott hitel vissza-
fizetésére pedig Excellence 

nyegében az egész város új-
bóli felépítését kellett elvé-
gezni. 

A polgármester megem-
lékezett arról, hogy Tisza 
Lajosnak köszönhető az ál-
landó szegedi szegedi kör-
töltés felépítése, amely ha-
tásos védműnek bizonyult a 
későbbi árhullámok idején. 
Lechner Lajossal a szegedi 
rekonstrukciós tervek elké-
szítőjével együtt neki kö-
szönhető a város ma is meg-
lévő körutas-sugárutas szer-
kezete is, amelyből a múlt 
század végén a négy nagy 
sugárút és a két körút már 
kiépült. Tisza Lajos város-
építésére emlékeztet az első 
szegedi közúti híd (a mai ré-
gi híd) , valamint a tiszai 
rakpart felépítése, de 1881-
ben ő volt az is aki elindí-
totta a szegedi lóvasutat. Az 

Rt. vállal kötelezettséget. Az 
ötletet a szegedi közgyűlés jó-
nak tartotta, mikor a képvise-
lők többsége szavazatávál ál-
dását adta arra, hogy megköt-
tessék a konzorciumi szerző-
dés. 

— N e m olyan gazdag ez a 
város, hogy 20 millió forintot 
kiadjon egy „ígérvényre", egy 
fejlesztésre, aminek a vége-
redménye homályos! Különö-
sen, hogy a közgyűlés nem 
láthatja a végső szerződést -
jelentette ki a „nemmel" sza-
vazók nevében Balogh László 
(MDF) képviselő. - A történ-
tek magyarázata csakis az le-
het, hogy fölerősödött az 
MSZP és az SZDSZ együtt 
munkálkodása, azaz az itteni 
szocialista városvezetés érvei 
alapján egy szadeszos cégnek 
ajándékoztunk 20 milliót. 

- A törvényesség vonalán 
haladunk, s nem vagyunk 
pártközeli cég. Nincs abban 
semmi különös, ha egy ma-
gáncég önkormányzati fej-
lesztésre szakosodik! Az uni-
ós országok gyakorlata a köz-
igazgatás polgárosodása - vá-
laszolt a városházi folyosón 

újjáépítés 1883-ban fejező-
dött be; ekkor adták át töb-
bek között a mai városházát, 
a színházat és a Kass-szál-
lót. A rekonstrukció elké-
szültével a városba látogató 
Ferenc József császár mun-
kája elismeréséül grófi cí-
met a d o m á n y o z o t t T isza 
Lajosnak, akit kormánybiz-
tosi tisztsége után Szegeden 
még h á r o m s z o r e g y m á s 
után országgyűlési képvise-
lővé választottak. 

A szegedi iskola névadó 
ünnepsége alkalmából ven-
dégül látta dr. Sövényházi 
Ferencnét , a Tisza-család 
leszármazottját. Az iskolá-
ban délután Tisza koráról 
rendeztek kultúrtörténeti ve-
télkedőt, majd megalakítot-
ták a volt textiles diákok és 
tanárok baráti körét. 

S. P. S. 

elhangzott kérdőjeles monda-
tokra dr. Kunos. 

- Az önkormányzat piac-
idegen, azaz az sem piaci ka-
tegória, ha egy cég itt felme-
rülő kérdésekre „magától" ke-
resse a választ. Az Excellence 
Rt. régóta foglalkozik önkor-
mányzatokkal, s eljutott a fel-
adatelemző, modellező és nul-
labázisú költségvetést előállí-
tó eljárási rendszer kidolgozá-
sáig - folytatta az ellenérvek-
re adott válaszsort Básthy Gá-
bor alpolgármester. - Itt a po-
litikai döntés már megszüle-
tett, hogy kell városháztartási 
reform. Most azokat a mód-
szereket keressük, melyekkel 
ezt alá lehet támasztani. To-
vábbá: hatékonyabb és ol-
csóbb közös fejlesztésbe be-
szállni és adaptálni , mint 
mondjuk közbeszerzési tren-
dek alapján nagy pénzekért 
kész rendszereket vásárolni. A 
bázis szemléletű gondolkodást 
fel kell váltania a feladat fi-
nanszírozásnak, az előző évre 
alapozó tervezés helyett pedig 
a nulla bázisú költségvetés-
nek. 

Újszászi Ilona 

mákban, hasznos informáci-
ókhoz juthatnak. 

így például Kiss Péter 
m u n k a ü g y i min i sz t e r a 
munkanélküliség megyén-
ket érintő helyzetéről, Tóth 
István, a Közlekedési Főfel-
ügyelet főigazgatója az ön-
kormányzatokat érintő út-
ügyi kérdésekről tart elő-
adást. 

Egyetemi 
integráció 
• Munkatársunktál 

A szegedi és a debreceni 
felsőoktatási intézmények 
vezetőit hívták meg arra a 
fórumra, amelyet az MSZP 
Csongrád megyei e lnöke, 
Fri tz Péter országgyűlés i 
képviselő szervezett tegnap 
Szegeden. A felsőiskolák in-
tegrác ió ja volt a téma a 
SZAB székházában tartott 
megbeszélésen, amelyen itt 
volt a kultusztárca politikai 
áűllamtitkára. Szabó Zoltán 
is. 

Fehérvérüség, 
Hodgkin-kór 

• Munkatársunktól 
A rosszindulatú vérképző-

szervi betegségek kezelésé-
ben az utóbbi 15-20 évben 
nagy előrelépés tapasztalha-
tó Amerikában és Európában 
egyaránt. E fejlődésnek kö-
szönhetően a nyirokcsomó 
eredetű daganatok - elsősor-
ban a Hodgkin-kór - kezdeti 
stádiumaiban a betegek 80-
85 százaléka meggyógyul-
hat. Jelentősen javult a fe-
hérvérűségben szenvedő be-
tegek túlélési esélye is. A 
kérdés az, hogy a magayr 
betegek gyógyulási eredmé-
nyei megközelítik-e a nem-
zetközi eredményességi mu-
tatókat? 

A Magyar Hematológiai 
és Transzfúziológiai Társas-
ág Szegeden ma kezdődő 
kongresszusán erről lesz szó. 
A Megyeháza nagytermében 
tartandó háromnapos tudo-
mányos t anácskozáson a 
szakemberek a fehérvérű-
ségben és a nyirokrendszer 
daganataiban szenvedő bete-
gek esetében elért hazai ke-
zelési és gyógyulási eredmé-
nyeket vetik össze európa 
más országainak eredménye-
ivel. 

Szerencse-
pénzek 

• Munkatársunktól 
Tegnap a Szerencsejáték 

Rt. szegedi területi igazgató-
ságán egymillió forintot osz-
tottak ki. No nem a lottó há-
rom- vagy négytalálatosai 
között, de akik kapták, azok 
szerint ez is felér egy nyere-
ménnyel. 

A szerencsejátéknál lassan 
már hagyomány, hogy a 
sportban, a kultúrában és az 
egészségügyben eredménye-
ket e lérő szervezeteknek, 
egyesületeknek szponzor-
pénzt a jándékoznak. Mint 
Siska András igazgatótól 
megtudtuk, tavaly ez az 
összeg 5 mil l ióra rúgott . 
Most pedig egymilliónak lett 
gazdája, de mint a szegedi 
vezető az idei első negyedévi 
eredményekre utalva meg-
erősítette, az ősszel újabb 
pályázók reménykedhetnek a 
támogatásukban - legalább 
ugyanennyi összegben. 

Tavaly az elbírálásnál a 
millecentenáriumi ünnepsé-
gek és az olimpiára való jó 
felkészülés elősegítése domi-
nált. Az idén azonban az a 
cél vezérelte a cégvezetést a 
szponzorpénz elosztásában, 
hogy a részvénytársaság is 
hozzájáruljon az eredmények 
javításához. A következők 
kaptak különböző összegű tá-
mogatást: SZOTE Női Klini-
ka, Felső-Kiskunsági Köz- és 
Vagyonbiztonsági Alapít-
vány, Szegedi Kajak-kenu 
Egyesület, Makói Kézilabda 
Club, Orosházi MTK. 

• Perben az önkormányzat (3.) 

Ügyintézők 
a bíróság előtt 

Az önkormányzat fele-
lős a város vagyonáért. 
Ezért dolga, hogy aktivi-
zálja magát, s behajtsa a 
kintlévőségeket. Nagy 
falatnak számit a dégá-
zos és a vektoros köve-
telés csomag - derül ki a 
dr. Siket Judit aljegyzőtől 
kapott tájékoztatóból. 
De az aljegyzőtől azt is 
megkérdeztük, hogy a 
milyen a „hivatal" és az 
ott dolgozó ügyintézők 
viszonya. 

Az önkormányzatok és az 
ÁPV Rt. viszony nem rózsás. 
Szeged a dégázos részvények 
miatt indított pert az ÁPV Rt. 
el len. Az önkormányza t 
ugyanis a lakosságszám ará-
nyában járó részvényhánya-
dot követeli. így a már meg-
kapott 601,7 millió forint ér-
tékű törzsrészvényen felül 
88,9 millió forint részvényt 
követel a Fővárosi Bíróság-
hoz benyújtandó kereseti ké-
relmében. 

Szeged az ÁPV Rt.-vei 
kötött megállapodás eredmé-
nyeképpen 1 milliárd 583 
millió 586 ezer forint kész-
pénzt, illetve 59 millió forint 
névértékű részvényt kapott. 
Ebből a Vektor Rt. 147 mil-
lió 164 ezer forintot tartott 
vissza sikerdíjként. A köz-

gyűlés többször vitatkozott a 
Vektor ügyről. Ennek hatásá-
ra a sikerdíj részét képező 
áfát, pontosabban 19 millió 
530 ezer forintot a Vektor Rt. 
1997 januárjában átautalt az 
önkormányzat számlájára. A 
fizetési hajlandóság jelzésé-
hez kötött peren kívüli aján-
latot azonban nem fogadta el 
a közgyűlés. Tehát maradt a 
per, melynek tárgya: a siker-
díj áfa nélküli összege, azaz 
126 millió 687 ezer forint és 
ennek kamatai, mely eddig 
43 millió 660 ezer forintra 
rűg. A polgármester felhatal-
mazta dr. Farkas László kép-
viselőt a Vektor Rt. elleni per 
vitelére. De dr. Farkas sze-
repvállalásában nem merül ki 
a képviselők és polgármesteri 
hivatal „peres érintettsége". 

A hivatal saját 404 dolgo-
zójával , i l letve az önkor-
mányzat holdudvarába tarto-
zó mintegy 150 intézmény és 
cégvezetővel szemben 9 
munkaügyi perben érintett. 
Ezek egy része végkielégítés-
ről, másik része fegyelmi és 
munkavégzés körli vitáról 
szól. Mert dolog bőven akad 
a Torony alatt! A munka el-
végzésének honorálását tör-
vények és helyi rendeletek 
szabályozzák. (Ez is megér 
egy misét!) 

Ú. I. 

Hadifoglyok 
• Munkatársunktól 

A Volt Hadifoglyok Baj-
társi Szövetsége Csong-
rád megye i s ze rv eze t e a 
minap tisztújító taggyűlést 
tartott. 

Az egykori hadifoglyok 

szervezetének megyei elnö-
ke: Mezei József; titkár és 
gazdasági vezető: Loj Fe-
renc; az elnökhelyettesek: 
Németh Ferenc és Héder 
István; a póttagok: Oláh Já-
nos és Szabados Pál. 

A megye 
István, a Csongrád Megyei 
Közgyű lés e lnöke ny i t j a 
meg. 

A háromnapos program-
sorozat célja, hogy a megye 
országgyűlési képviselői, a 
megyei közgyűlés tagjai, a 
megyei önkormányzat tiszt-

- Budán 
ségviselői, valamint a tele-
pülések polgármesterei - az 
emberi kapcsolatok erősíté-
sén túl - olyan szakmai se-
gí tséget kap janak , amely 
hatékonyabbá teszi munká-
jukat. A résztvevők az aktu-
ális, mindenkit érdeklő té-

Nem oly' gazdag Szeged 


